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سال گذشته با تك نرخي شدن بنزين، اختلاف نظر در مورد »حذف« يا 
»حفظ« كارت هوشمند بنزين بالا گرفت. عده اي به مزاياي متعدد كارت 
سوخت اشاره مي كردند و بر حفظ سامانه تأكيد داشتند. عده اي ديگر هم 
هزينه سالانه نگهداري اين سامانه را بهانه اي براي حذف آن برمي شمردند. 
مسئولان دولتي نيز در اين ميان مواضع متنوعي داشتند؛ برخي از ابتدا 
موافق كارت س��وخت بودند و برخي نيز با چرخ��ش 180 درجه اي در 
ماه هاي اخير، مخالف عرضه س��وخت با كارت شدند، البته مصوبه اخير 
مجلس، دولت را به استفاده از كارت سوخت، سهميه بندي بنزين و تعيين 

نرخ بالاتر براي سوخت گيري با كارت جايگاه ها مكلف كرده است. 
نگاهي دقيق  به فعاليت هاي طيف مخالفان كارت سوخت نشان مي دهد 
اين حركت ها خواس��ته يا ناخواسته زمينه س��ودجويي قاچاقچيان را 
فراهم مي كند. آمارهاي رسمي و غيررس��مي، ميزان اين قاچاق را در 
شرايط »ناشفاف« پيش از اجراي طرح كارت سوخت، 3 تا 10 ميليون 
ليتر در روز برآورد كرده اند )1(. اجراي سهميه بندي با كارت سوخت 
در سال 86 عرضه بنزين و گازوئيل را »شفاف تر« كرد و سبب شد منافع 
قاچاقچيان سوخت، به ويژه بنزين، به ش��دت كاهش يابد اما به محض 
اينكه دولت در خرداد 94 بنزين را تك نرخي اعلام كرد و گمانه زني ها 
براي توقف عرضه كارتي بنزين آغاز شد، سودجويان به تكاپو افتادند تا با 
جريان سازي رسانه اي، عليه سامانه هوشمند، به روزهاي خوش »قاچاق 
بي دردسر بنزين« بازگردند. بي دليل نيست كه قاسم خورشيدي، مدير 
كل مبارزه با قاچاق فرآورده هاي نفتي ستاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز، 
مخالفان سامانه هوشمند سوخت را مخالف شفاف سازي قلمداد كرده 

و آنها را »نظارت گريز« برشمرده است )2(.
اما مصوبه اخير مجلس در مورد سهميه بندي بنزين و الزام به استفاده 
از كارت سوخت، خواب خوش مخالفان را آشفته كرد چراكه بر اساس 
اين مصوبه، مصارف مازاد بر سهميه ماهانه و همچنين سوخت گيري 
با كارت جايگاه ها بايد با هزينه تمام ش��ده بنزي��ن )نرخ فوب به علاوه 
هزينه هاي جانبي( محاسبه ش��ود و اين عملًا به معناي حفظ سامانه 
هوشمند سوخت است. به همين دليل يكي از مخالفان اصلي مصوبه 
مجلس مبني بر سهميه بندي بنزين همان فعالان قاچاق بنزين هستند 

كه به هر بهانه اي براي اجرا نشدن سهميه بندي متوسل مي شوند. 
اين در حالي اس��ت كه با توجه به اختلاف قابل توجه بين قيمت بنزين 
داخلي با قيم��ت بنزين در كش��ورهاي همس��ايه، اگر كارت س��وخت 
درميان نباش��د، قاچاق بنزين به س��رعت افزايش مي يابد و منافع ملي 
به پاي فرصت طلبان قرباني خواهد ش��د. به ويژه اينكه بعيد نيس��ت در 
كوتاه مدت و ميان مدت، قيمت نفت و فرآورده ها افزايش پيدا كند و لقمه 
قاچاقچيان چرب ونرم تر ش��ود. بايد در نظر داشت مصوبه اخير مجلس 
گرچه سهميه بندي را تكليف كرده اما در كنار آن، تعيين »نرخ اضطراري 
سوخت گيري با كارت جايگاه« را نيز به عهده دولت گذاشته است. حتي 
بدون سهميه بندي و تنها با وضع نرخ اضطراري مذكور نيز سامانه هوشمند 
حفظ و قاچاق بنزين بسيار محدود مي ش��ود. يادمان باشد اگر بنزين به 
صورت تك نرخي يا بدون كارت عرضه ش��ود، فضاي اقتصاد »گل آلود« 

مي شود و قاچاقچيان هم »ماهيگيران ماهري« هستند. 
منابع:

1- جزئياتي از نحوه مبارزه با قاچاقچيان سوخت/ كارتي شدن عرضه 
سوخت قاچاق آن را به كمترين ميزان رساند، خبرگزاري شانا، هفتم 

مرداد 1392
2- تصميم گي��ري درباره ن��رخ اضط��راري بنزين به س��ال آينده 
موكول شد/ مخالفت با س��امانه هوشمند سوخت از ترس شفافيت، 

خبرگزاري فارس، 18 اسفند 94 

وزارت جهاد كش�اورزي با اين اس�تدلال كه 
بس�ياري از محصولات كش�اورزي وارداتي 
تراريخته است، بر كش�ت اين محصولات در 
كشور اصرار دارد، اين در حالي است كه انجمن 
ارگانيك ايران برخلاف سازمان غذا و دارو و 
وزارت جهاد از مضرات كشت تراريخته سخن 
مي گويد و مخالف توليد و واردات آن اس�ت. 
همزمان ب��ا ارائ��ه لايح��ه برنامه شش��م، خبر 
برنامه ري��زي دولت ب��راي كش��ت محصولات 
كش��اورزي تراريخته در قالب اين برنامه منتشر 
ش��د، با درج اي��ن خبر موج��ي از انتق��ادات و 
حمايت هاي مس��ئولان و كارشناسان آغاز شد، 
به ط��وري كه وزي��ر جهاد كش��اورزي در جمع 
خبرنگاران اعلام كرد توليد محصولات تراريخته 
جزو مصوبات مجلس بوده و م��ا در قالب برنامه 

ششم براي اجراي آن برنامه ريزي كرده ايم. 
در اين برنامه رسول ديناروند رئيس سازمان غذا و 
دارو، محمود تولايي رئيس انجمن ژنتيك ايران، 
داوود حيات غيب نماينده سازمان محيط زيست 
كشور و آزاد عمراني عضو هيئت رئيسه انجمن 
ارگانيك ايران در يك مي��ز گرد نظرات موافق و 
مخالف خود را اعلام كردند. از نكات بسيار حائز 
اهميت اين گفت وگو اعلام موضع سازمان غذا و 
دارو نسبت به توليد محصولات تراريخته در كشور 
و همچنين اعتراف رئيس سازمان غذا و دارو به 
بهتر بودن محصولات ارگانيك نسبت به تراريخته 
بود. محمود تولايي رئيس انجمن ژنتيك ايران 
مي گويد: قس��مت اعظم ذرت تولي��دي در دنيا 
تراريخته است كه قسمت اصلي خوراك طيور را 
تشكيل مي دهد. همچنين بخش قابل توجهي از 
سوياي توليدي در دنيا جزو محصولات تراريخته 
است. رئيس انجمن ژنتيك ايران با بيان اينكه در 
حال حاضر هيچ برنج تراريخته اي در بازار مصرف 
وجود ندارد، مي افزايد: ذرت، س��ويا، كنجاله ها، 
پنبه و چغندر قند كه مصارف غذايي دارند، بخش 

زيادي تراريخته هستند. 
تولايي تأكي��د مي كن��د: از 165 ميليون هكتار 
مساحت كش��ورمان 51 ميليون هكتار مستعد 
كش��اورزي اس��ت، اما اين زمين هاي مس��تعد 
كشاورزي با محدوديت آب و شوري خاك مواجه 

هس��تند، بنابراين فقط 18/8 ميليون هكتار از 
سطح اراضي كشورمان به زير كشت محصولات 
كشاورزي مي رود. همچنين تمامي محصولات 
وارداتي تراريخته از جمله ذرت، س��ويا، چغندر 
قند و پنبه دانه در داخل كشور قابل كشت است و 
اگر ژن مقاوم شوري از گياه خانواده نمك گرفته 
و به گندم انتقال داده ش��ود، مي توان بهره وري 

خوبي به دست آورد. 
رس��ول دينارون��د رئيس س��ازمان غ��ذا و دارو 
مي گويد: برن��ج، گن��دم، چغندر قن��د و روغن 

پنبه دانه تراريخته به كشور وارد نمي شود. 
از سال گذشته اقداماتي را براي برچسب گذاري 
روي محص��ولات تراريخته آغ��از كرده ايم كه 
امس��ال عملياتي مي ش��ود تا بدين ترتيب هر 
فرآورده تراريخته اي كه مجوز بين المللي دارد 
و ما اجازه واردات آن را به كشور تأييد مي كنيم، 
حتماً با برچس��ب مش��خصات به مصرف كننده 

عرضه شود. 
ديناروند مي گوي��د: هنوز مصوب��ه اي در رابطه 
با محصولات تراريخته ابلاغ نش��ده، اما توليد و 
انبوه سازي محصولات تراريخته در پيش نويس 
اوليه لايحه برنامه ششم توسعه قرار دارد. ارائه 
اين پيشنهاد براي توليد و انبوه سازي محصولات 
تراريخته و گنجاندن آن در برنامه ششم توسعه 
از س��وي وزارت جهاد كش��اورزي بوده است و 
دليل آن هم اين بوده تا ام��كان بهره برداري از 
پيش��رفت هاي علمي دنيا در ايران فراهم شود. 
ديناروند با بي��ان اينكه دليلي ب��راي مخالفت 
كوركورانه وجود ندارد، مي گويد: وزارت بهداشت 
از توليد محصولات ارگاني��ك از توليد و مصرف 
محصولات ارگانيك حماي��ت مي كند، ولي اين 
حمايت بدين معنا نيس��ت كه توليد يا مصرف 
تراريخته ممنوع شود و هيچ جاي دنيا نيز چنين 

كاري را نكرده است. 
مع��اون وزير بهداش��ت اظه��ار م��ي دارد: تمام 
محصولاتي كه بيم تراريختگي دارند، در سازمان 
غذا و دارو كنترل مي شود و در مورد رخدادهاي 
دستكاري ژنتيكي، اگر تأييديه هاي معتبر جهاني 
وجود نداش��ته باش��د، اجازه ورود به كشور پيدا 
نمي كند، اما اگر محصولي تأييديه معتبر داشته 

باشد، اجازه واردات آن داده مي شود. وي تأكيد 
مي كند: تراريختگي محصولات كشاورزي، روغن 
و... در آزمايشگاه هاي كشور قابل ارزيابي است و 
واضح است كه محصولات ارگانيك خيلي بهتر از 

محصولات تراريخته است. 
   عمراني: توليد و انبوه سازي محصولات 

تراريخته ۵ سال تعليق شود
 عضو هيئت رئيسه انجمن ارگانيك ايران با اشاره 
به بندي در لايحه برنامه شش��م توسعه مبني بر 
توليد و انبوه سازي محصولات تراريخته مي گويد: 
براي تضمين سلامت مردم و به سرانجام رسيدن 
مباحث علمي توليد و انبوه سازي اين محصولات 

پنج سال تعليق شود. 
در ادام��ه اي��ن گفت وگ��و آزاد عمران��ي عضو 
هيئت رئيس��ه انجمن ارگانيك ايران مي گويد: 
تناقض هاي زيادي در مورد محصولات تراريخته 
وجود دارد و بحث در م��ورد توليد و مصرف آن 
نيازمند كار كارشناسي اس��ت. انجمن ارگانيك 
ايران بنابه رس��التي كه دارد، مخالفت خود را با 
هرگونه واردات، توليد و رهاس��ازي محصولات 

دستكاري شده ژنتيكي اعلام كرده است. 
عمراني با بيان اينك��ه موافقان توليد محصولات 
تراريخت��ه مخالفان تولي��د را ذي نف��ع واردات 
تراريخته عنوان مي كنند، مي گويد: اينها جسارت 
داشته باشند و آدرس اشتباه ندهند و اعلام كنند، 

چه كساني ذي نفع واردات هستند. 
وي با بيان اينكه در تولي��د محصولات تراريخته 
كش��اورز و مصرف كننده به عن��وان اركان اصلي 
مغفول مانده اند، تأكيد مي كند: گاهي تصميماتي 
گرفته مي شود كه مخالفان با آن به فناوري ستيزي 
و دانايي ستيزي متهم مي شوند. بايد بررسي كرد 
كه آيا امكان كش��ت محصولات تراريخته براي 
كشاورزان وجود دارد و كش��اورزان بعدها بر اثر 
كشت و انبوه سازي اين محصولات دچار آسيب 
و مخاطرات زيست محيطي نمي شوند. عمراني 
به گياه آزولا اش��اره كرده و مي افزايد: چند سال 
پيش اين گياه از كشور فيليپين به ايران وارد شد و 
در حال حاضر به معضلي براي شاليزارهاي كشور 

تبديل شده است. 
30 درصد توليد ناخال��ص داخلي از محل توليد 

كشاورزي است و گاهي كشاورزان با يك تصميم 
غلط دولتم��ردان دچ��ار آلودگي هاي زيس��ت 

محيطي مي شوند. 
عض��و هيئت رئيس��ه انجم��ن ارگاني��ك ايران 
مي گويد: سؤال من اينجا است كه آيا در صورت 
بروز مشكلي براي كشاورزان حسابرسي زيست 
محيطي انجام خواهد ش��د، چه تضميني وجود 
دارد كه اگر برنج و پنبه تراريخته انبوه سازي شد 
و بر اثر آن مشكلاتي براي كش��اورزان و محيط 
زيس��ت پيش آمد دولتمردان و آنهايي كه الان 
س��نگ توليد محصولات تراريخته را به س��ينه 

مي زنند اين قشر را تنها نگذارند؟
وي تأكيد مي كند: از نمايندگان مجلس شوراي 
اس��لامي مي خواهم كه در مورد بررسي برنامه 
شش��م توس��عه كه در بندي از آن ب��ه توليد و 
انبوه سازي محصولات دستكاري شده ژنتيكي 
پرداخته شده دقت نظر بيش��تري داشته باشند 
و در راستاي تضمين سلامت مردم به مدت پنج 
سال توليد و انبوه س��ازي محصولات دستكاري 
شده ژنتيكي را براي به نتيجه رسيدن بحث هاي 

علمي معلق نگاه دارند. 
نماينده محيط زيست نيز مخالفت اين سازمان 
را با كش��ت تراريخته اعلام كرده ودر پاس��خ به 
اين س��ؤال كه چرا در ش��رايطي كه كشورهاي 
توليدكننده و حتي كشورهاي اروپايي رويكردي 
احتياط آميز نسبت به توليد و كشت محصولات 
تراريخت��ه دارند، ما نس��بت ب��ه آن بازتر عمل 
مي كنيم، مي افزايد: اين سؤال را بايد از مسئولان 
پرسيد. براساس آمار وزارت بازرگاني از 10 سال 
گذش��ته مواد غذاي��ي تراريخته ب��راي مصارف 
انساني و دام و طيور از كشور برزيل به ايران وارد 

شده است. 
حيات غيب اظهار مي دارد: محصولات تراريخته 
در كش��ور ما طي اين س��ال ها وجود داشته اما 
به  رغم اينكه در سال 1388قانون ايمني زيستي 
در كشورمان تصويب شد، در رابطه با مخاطرات 
محصولات تراريخته مطابق قانون ايمني زيستي 

و پروتكل كارتاهنا عمل نكرديم. 
وي مي افزاي��د: توليد و انبوه س��ازي محصولات 
تراريخته در لايحه برنامه ششم توسعه در بخش 
فناوري آمده اس��ت، نه در بخش كش��اورزي و 
بنابراين بخش فناوري نمي تواند تصميم گيرنده 
براي بخش كش��اورزي باش��د و از سال 2105 
سطح زير كشت محصولات تراريخته در دنيا روبه 
كاهش بوده است. نماينده سازمان محيط زيست 
در پاسخ به اين سؤال كه آيا واردات محصولات 
تراريخته تحت كنترل اس��ت، اظه��ار مي دارد: 
واردات و كشت محصولات تراريخته قابل كنترل 
است، به شرطي كه اراده سياسي پشت آن باشد 

و به صورت نظام مند انجام شود. 
حيات غي��ب مي افزاي��د: گفت��ه مي ش��ود ك��ه 
محصولات وارداتي تراريخته به كشور آزمايش 
مي ش��ود، اما نمي دانم چه آزمايش��ي روي آنها 
انجام مي شود؟30 درصد از محصولات كشاورزي 
جزو ضايعات اس��ت كه اگر ب��ا روش هاي علمي 
و استفاده از مكانيزاس��يون در بخش كشاورزي 
اين رق��م را كاهش دهيم، نيازي به اس��تفاده از 
محصولات دستكاري شده ژنتيكي وجود ندارد. 
اگر روش هاي كش��ت اصلاح ش��ود، مي توانيم 
ضايعات را به 10 درصد كاهش دهيم، بنابراين 
20 درصد افزايش توليد در محصولات كشاورزي 
داشته باشيم. حيات غيب اظهار مي دارد: تا زماني 
كه توليد محصولات تراريخته در آزمايشگاه انجام 
شود، امكان كنترل و نظارت بر آن وجود دارد، اما 
وقتي محصولي كشت و رهاس��ازي شود، ديگر 

امكان كنترل آن وجود ندارد.

بهناز   قاسمی
  گزارش  یک

نامه احمد توكلي به جهانگيري
قراردادهاي نفتي برخلاف منافع ملي است

احمد توكل�ي، نماين�ده مجلس ش�وراي اس�لامي و رئيس هيئت 
مديره س�ازمان مردم نهاد »ديده بان ش�فافيت و عدالت« با ارسال 
نامه اي به اس�حاق جهانگي�ري، معاون اول رئيس جمه�ور و رئيس 
س�تاد راهبري و مديريت اقتصاد مقاومتي، استفاده از مدل جديد 
قرارداده�اي نفت�ي را برخلاف مصال�ح ملي و منافع اس�تراتژيك 
نظام اع�لام كرد و خواس�تار تغيي�ر اس�تراتژيك راهب�رد دولت 
در جذب س�رمايه و فن�اوري خارج�ي در صنعت نفت و گاز ش�د. 
به گزارش »جوان«، در بخش��ي از نامه احمد توكلي خطاب به اسحاق 
جهانگيري آمده اس��ت: »اين مصوبه در ش��كل فعل��ي ناقض قوانين 
بالادستي است، حاكميت ملي را مخدوش مي سازد، ظرفيت هاي مشابه 
داخلي، به ويژه توانايي هاي ش��ركت ملي نفت را تحليل مي برد، هيچ 
تضميني براي انتقال فناوري ندارد و خام فروشي را تداوم مي بخشد.«

او ادامه مي دهد: »الگوي قراردادهاي بالادس��تي نفت وگاز، خلاف مصالح 
ملي و منافع استراتژيك نظام اس��ت و بايد مذاكراتي كه در حال حاضر با 
شركت هاي خارجي در اين راستا در جريان است متوقف شود.« در بخشي 
از نامه احمد توكلي خطاب به اسحاق جهانگيري آمده است: »به كارگيري 
اين مدل بدون اعمال اصلاحات بنيادين، براي هيچ يك از انواع ميادين و 
مخازن هيدروكربوري كشور )با هر درجه ريسك و هر ميزان سرمايه گذاري 
لازم و فناوري مورد نياز( به صلاح كش��ور و در راستاي منافع ملي نيست. 
در صورتي كه وزارت نفت بر اساس اين مصوبه با طرف هاي خارجي پيمان 
ببندد، با مقاومت هايي روبه رو مي شود كه به احتمال قوي خود را مجبور 
به فس��خ قراردادها خواهد ديد و خداي ناخواس��ته دهها كرسنت ديگر را 
شاهد خواهيم بود كه از طريق محاكم بين المللي، ذخاير ارزي فعلي و آتي 
را مصادره خواهند كرد.« در بخشي از نامه احمد توكلي ضمن تأكيد بر اين 
نكته كه تأمين س��رمايه براي پروژه هاي نفتي آن قدرها كه ادعا مي شود، 
سخت نيست آمده است: »اگر نقايص اساسي اين مصوبه اصلاح شود، اين 
الگوي قراردادي در سطح محدود و مشخص تنها قابليت استفاده در ميادين 

مشترك فلات قاره و آب هاي عميق درياي خزر را دارد.«
--------------------------------------------------- 

 سيف: ريال عمان را هم نمي توانيم 
به يورو تبديل کنيم 

رئيس كل بانك مركزي با بيان اينکه محدوديت دسترسي ايران به 
دلار مانع مبادلات غيردلاري شده، گفت: اگر ما بخواهيم ريال عمان 
را به يورو تبديل كنيم، به دلار نياز نداريم، اما سيس�تم به  شکلي 
طراحي شده كه ريال اول بايد به دلار تبديل شود و سپس به يورو. 
به گزارش خبرگزاري تسنيم، ولي الله سيف در گفت وگو با گاردين گفت: 
موانعي كه مانع پيوستن مجدد بانك هاي ايراني به سيستم مالي جهاني 
مي شود نشان مي دهد امريكا و اتحاديه اروپا به طور كامل به تعهداتشان 
براساس برجام عمل نكرده اند. وي افزود: دولت هاي غربي بايد كلماتشان 
را به عمل تبديل و نقشي فعالانه تر ايفا كنند تا اطمينان يابند كه بانك ها 
از عدم مجازات ش��دن در صورت همكاري با ايران مطمئن شوند. وي 
در حاشيه كنفرانس يوروماني ايران در لندن گفت: »برخي اقدامات و 
مقامات غربي اظهارنظرهاي مثبتي را ص��ورت داده اند، اما بانك ها به 
تضمين هاي ملموس��ي نياز دارند تا از ادعاهاي بي اس��اس )در زمينه 
نقض تحريم ها( مصون باشند.« سيف گفت: »بانك ها به تضمين كافي 
نياز دارند، حتي اگر اين به معناي بازنويسي دستورالعمل ها يا بازنگري 
در مقررات يا دادن تضمين هاي مكتوب به بانك ها باش��د. تا زماني كه 
طرف هاي غربي ما به طور كامل به تعهداتشان براساس توافق هسته اي 
عمل نكنند، ما شاهد تغييري واقعي در روابط بانكي مان نخواهيم بود.« 
سيف افزود: »ايران به دلايل سياسي در ليست)گروه كاري اقدام مالي 
در زمينه پولش��ويي( قرار گرفته و اكنون بايد تصميمي سياسي براي 
خارج كردن نام ايران از اين فهرس��ت اتخاذ شود.« وي گفت: ايران در 
طول س��ال هاي تحريم قادر به بازپرداخت بدهي ه��اي خود به برخي 
از تأمين كنن��دگان خارجي نب��وده، زيرا با وجود داش��تن پول كافي، 

دسترسي اي به هيچ كانال پرداختی نداشته است. 
---------------------------------------------------

300 هزار شغل ديگر از بين مي رود؟ 
شوراي رقابت براي بررس�ي قانوني يا غير قانوني بودن بخشنامه 
وزارت صنعت، معدن و تجارت در سال 93 درباره نحوه قيمت گذاري 
و عرضه محصولات پتروشيمي در بورس كالا تشکيل جلسه مي دهد. 
به گزارش فارس، شوراي رقابت روز دوش��نبه براي بررسي قانوني يا غير 
قانوني بودن بخشنامه وزارت صنعت، معدن و تجارت در سال 93 درباره 
نحوه قيمت گذاري و عرضه محصولات پتروشيمي در بورس كالا تشكيل 
جلسه مي دهد. بر اساس بخشنامه معاون وزير صنعت، قيمت پايه عرضه 
محصولات پتروشيمي در بورس كالا به جاي ارز دولتي با ارز آزاد محاسبه 
مي شود. همچنين بر اساس اين بخشنامه پتروشيمي ها مي توانند پس از 
دو بار عرضه محصول خود در بورس كالا، اي��ن محصولات را در بازار آزاد 
عرضه كنند. با اين وجود صنايع پايين دس��تي پتروشيمي معتقدند، اين 
بخش��نامه وجاهت قانوني ندارد و مي گويند اين مصوبه دسترس��ي آنها 
به م��واد اوليه توليد داخل را به ش��دت دچار چالش كرده اس��ت. آنها در 
نامه نگاري هاي متعدد به مقامات دولت و مجلس مي گويند، اين بخشنامه 
معاون وزير صنعت در دو سال اخير 180 هزار شغل را از بين برده است و 
با ابطال آن ظرفيت خالي بخش بزرگي از اين صنايع دوباره به فعاليت باز 
خواهد گشت و امكان ايجاد صدها هزار شغل بدون سرمايه گذاري جديد 
در اين صنعت فراهم خواهد شد. بر اساس اين گزارش، ظاهراً وزارت صنعت، 
معدن و تجارت براي جلوگيري از ابطال اين بخشنامه طرح و تأييد آن در 
شوراي رقابت را خواستار شده تا راه هر نوع ادعايي درباره آن را ببندد. صنايع 
پايين دستي پتروشيمي خواستار وحدت رويه در تعيين نرخ ارز هستند و 
مي گويند اگر پتروشيمي ها قرار است، محصولات خود را به نرخ آزاد ارز در 
بازار بفروشند پس بايد محاسبه نرخ خوراك آنها نيز با استفاده از نرخ آزاد 
انجام ش��ود، در حالي كه اين پتروش��يمي ها خوراك خود را با نرخ دولتي 
مبادله اي دريافت مي كنند و با نرخ ارز آزاد محصولات خود را مي فروشند. 
گفته مي ش��ود به ازاي هر يك ميليون ت��ن توليد صنايع پايين دس��تي 
200 هزار شغل در كشور ايجاد مي شود و به همين دليل اين صنايع ظرفيت 
اشتغال زايي گس��ترده اي دارند، با اين وجود فعالان و اتحاديه هاي صنايع 
پايين دستي مي گويند، در صورت ادامه روند فعلي تا پايان سال 95 نزديك 

به 300هزار شغل ديگر در اين صنعت از بين مي رود. 

 براي اولين بار و با اجراي طرح 
محروميت زدايي بنياد مستضعفان 

 43 هزار متر مربع املاک مسکونی
به محرومان اهواز واگذار مي شود

درراس�تاي اج�راي منوي�ات مق�ام معظ�م رهب�ري و ط�رح 
محرومي�ت زداي�ي بني�اد مس�تضعفان و ب�ه مناس�بت اعي�اد 
ش�عبان و س�الروز آزاد س�ازي خرمش�هر اس�ناد بي�ش از 
43ه�زار مترمرب�ع از ام�لاك مس�کوني بني�اد مس�تضعفان به 
محروم�ان و واجدان ش�رايط منطقه زوي�ه اهواز اهدا مي ش�ود. 
به گزارش پايگاه خبري بنياد مستضعفان، فرامرز بابلي مدير كل اموال و 
املاك استان خوزستان و كهگيلويه و بوير احمد با اعلام خبر فوق افزود: 
در اين برنامه محروميت زدايي بنياد مستضعفان حدود 300 فقره سند 
بر اساس منويات مقام معظم رهبري به مردم منطقه»زويه 2« اهواز اهدا 
شد. وي افزود: بخش عمده اي از اين اسناد به صورت رايگان به خانواده 
معظم شهدا و خانواده هاي تحت پوشش كميته امداد و نهاد هاي حمايتي 
واگذار مي شود. مدير كل اموال و املاك استان خوزستان خاطر نشان 
كرد: 14 فقره از اسناد مذكور به نيت 14 معصوم به صورت نمادين طي 
مراسمي در سالروز آزاد سازي خرمشهر در مسجد صاحب الزمان منطقه 
زويه 2 با حضور مهندس س��عيدي كيا رئيس بنياد مستضعفان انقلاب 
اس��لامي، آيت الله حيدري امام جمعه موقت شهر اهواز و عضو مجلس 
خبرگان رهبري و مهندس خبير سرپرس��ت اس��تانداري خوزستان و 

جمعي از مسئولان استان به مردم منطقه تقديم شد. 
------------------------------------------------------

راه دسترسی به بازار 300 ميليون نفری
اس�حاق جهانگيري در نخس�تين اج�لاس رئيس�ان مناطق آزاد 
كشورهاي حاش�يه اقيانوس هند در چابهار گفت: ايران زيربناي 
اتصال اقيانوسي به بازارهاي آسياي ميانه است و كشورهاي عضو 
آيورا مي توانند از طريق جمهوري اسلامي ايران به بازار 300 ميليون 
نفري آسياي ميانه دسترس�ي و صادرات و واردات داشته باشند. 
معاون اول رئيس جمهوري ادامه داد: منطق��ه آزاد چابهار نقطه مهم و 
استراتژيك جمهوري اس��لامي ايران براي ارتباط با آب هاي آزاد است 
و كشورهاي حاشيه اقيانوس هند مي توانند با س��رمايه گذاري در اين 
منطقه كالاهاي خود را به آس��ياي ميانه صادر كنند. دبير شوراي عالي 
مناطق آزاد كش��ور نيز گفت: چابهار فرصتي ناب براي سرمايه گذاري 
كشورهاي عضو آيورا در ايران است و اتصال به آسياي ميانه و كشورهاي 
محصور در خشكي و دسترس��ي به آب هاي آزاد اقيانوسي گوشه اي از 
فرصت هاي چابهار است. مدير عامل منطقه آزاد تجاري صنعتي چابهار 
نيز در اين آيين گفت: بندر چابهار با قرار گرفتن در مسير جاده ابريشم 
تنها بندر اقيانوسي ايران است كه در مركز ثقل تجارت بين المللي 24 
دولت و 15كشور مستقل قرار دارد. نخستين اجلاس رئيسان مناطق آزاد 
كشورهاي حاشيه اقيانوس هند»آيورا« با همكاري و مشاركت دبيرخانه 
شورا ي عالي مناطق آزاد و ويژه اقتصادي، وزارت امور خارجه، استانداري 

سيستان و بلوچستان و سازمان منطقه آزاد چابهار برگزار شد.

رئيس اتاق بازرگاني مشترك ايران 
و چي�ن ب�ا بي�ان اينک�ه برخ�ي    تجارت

مي خواهند ايران سکته مالي كند، گفت: دولت هيئت هايي را 
ك�ه ب�ه دنب�ال ف�روش كالا هس�تند، ب�ه كش�ور راه ندهد. 
به گزارش مهر، اس��دالله عس��گراولادي در خصوص نتايج رفت و 
آمد خارجي ها ب��ه بازار ايران بعد از تحريم ه��ا گفت: حرف فعالان 
اقتصادي اين است كه دولت هيئت هاي خارجي را كه صرفاً براي 
فروش كالاهاي خود به ايران مي آيند، راه ندهد و تنها زماني آنها را 
پذيرش كند كه پيش از سفر اعلام كنند در اين سفر چه مسائلي را 
دنبال كند، بنابراين اگر قرار است اين هيئت ها بيايند و ماشين آلات 
و كالاهاي ساخته شده خود را بفروشند، بايد از ورود آنها جلوگيري 
ش��ود. رئيس اتاق بازرگاني مش��ترك ايران و چين افزود: س��ؤال 
اينجاست كه چرا ما بايد شورولت امريكايي را از طريق كره جنوبي 
خريداري كنيم. اين هيئت ها به ايران مي آيند كه كالاهايش��ان را 
بفروش��ند، نمي آيند تا كالا از ايران بخرند يا سرمايه گذاري كنند، 
البته برخي از خارجي ها با اطلاع از اوض��اع اقتصادي ايران و نبود 
نقدينگي مي خواهند كالا را به ايران به صورت نسيه بفروشند، در 

حالي كه از بانك مركزي ضمانتنامه طل��ب مي كنند اما اين راه به 
بيراهه مي رود و اگر اين پول ها در سال هاي بعد پرداخت نشود، ايران 

هم مثل يونان مقروض و بدهكار خواهد شد. 
به گفته عسگراولادي، رفت و آمد خارجي ها از نظر رواني، سياسي 
و بين المللي خوب است و باعث بالا رفتن درآمد هتل ها، صرافي ها و 
مشاغلي اينچنيني مي شود، يعني هر گردشگري كه مي آيد با خود 
پول مي آورد اما هيئت ها يا بايد در مقابل فروش كالا، از ايران كالا 
بخرند يا به صورت مشترك با ما سرمايه گذاري كنند، يعني در مقابل 
خريد توليداتشان، ماشين آلات و خط توليد به ايران بياورند، زمين و 
كارخانه هم از طرف ايراني باشد، سپس توليد مشترك صورت گيرد 

و مازاد بر نياز بازار داخلي ايران، صادرات صورت گيرد. 
وي اظهار داش��ت: اگر فقط به ايران كالا بفروشند و ما پول نداشته 
باشيم و نس��يه بخريم و بانك مركزي آن را ضمانت كند، 10 سال 
ديگر 100 ميليارد دلار بدهكار خواهيم بود و آنگاه خارجي ها پا را 
روي گلوي ما مي گذارند كه گمرك و بانك خود را به ما بفروشيد، 
همان كاري كه با ونزوئلا كردند. او هم به اين هشدارها گوش نكرد و 

هم اكنون اقتصاد اين كشور سكته مالي كرده است. 

عسگراولادي معتقد است روابط س��رمايه گذاري ايران با دنيا بايد 
دوطرفه باشد، يعني نفت ما را بخرند، كالا به ما بفروشند و در ايران 
س��رمايه گذاري كنند. اروپايي ها اكن��ون مي خواهند تحريم ها را 
بردارند، اما مشكل آنها با بانك هاي امريكاست. دليل اينكه فرانسه و 
ايتاليا هم از ايران نفت نمي خرند، همين است، پس دولت بايد اين 
مسائل را مدنظر داشته باشد و راهكارهاي آن را اصلاح كند. اقتصاد 
مقاومتي مقام معظم رهبري هم همي��ن را مي گويد كه با اتكاي 
كامل به خود، حركت كنيم. اگر خوداتكا نشويم، بدبخت خواهيم 

شد و آنها ما را استثمار مي كنند. وي اظهار داشت: 
غربي ها دلش��ان ب��راي ما نمي س��وزد. هيئت هاي 
بيخودي را نبايد راه دهيم و تنها آنهايي بيايند كه با 
پروژه و برنامه سرمايه گذاري وارد كشور مي شوند، 
اين را به چيني ها هم گفته اي��م كه اگر مي خواهيد 
با ايران كار كنيد بايد سرمايه گذاري در دستور كار 
باشد، آشتي با امريكا به شرط احترام كامل متقابل 
مجاز اس��ت و ارتباط با غرب هم با حفظ ارزش ها و 

استقلال مالي صورت گيرد.

عسگراولادي: خارجي ها براي فروش کالا از بانک مرکزي ضمانتنامه مي خواهند!
دولت هيئت هايي را كه براي فروش كالا به ايران مي آيند راه ندهد

موافقان و مخالفان كشت محصولات تراريخته چه می گويند؟

ضايعات را دريابید کشت  تراريخته پیشکش!

علی  سیدی


